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BARTŁOMIEJ PUSTUŁKA 

Pěstování brambor 

 

Identifikační údaje 

Jméno: Bartłomiej Pustułka 

Lokalizace: Pilica, Slezské vojvodství, Polsko 

Velikost farmy: 50 ha (20 vlastních) 

Rok založení: 2019 

Hlavní aktivity: pšenice, řepka, zelenina – brambory 

Web / Facebook / Twitter: N/A 

 

Farmu vede 25letý muž, který absolvoval magisterský program v oboru zemědělství. Zemědělskou činnost 

zahájil v roce 2019, kdy převzal farmu od svých rodičů. Zemědělsky využívaná plocha (ZPF) farmy je 50 

ha, z toho 20 ha ZPF je vlastní. Zbytek plochy je pronajatý. Jeho motivací k zahájení zemědělské činnosti 

byla vášeň pro zemědělství a příjemná práce na farmě.  

Podle názoru farmáře jeho hluboké zapojení do zemědělské činnosti buduje výhodu farmy oproti 

konkurenci. Farma se specializuje na rostlinnou výrobu.Pěstuje pšenici (15 ha), řepku (15 ha) a zeleninu - 

především brambory.  Rozhodnutí pěstovat na farmě brambory je usnadněno zemědělskou technikou a 

stroji, příslušnými znalostmi a technologií pěstování (know-how) a příznivými půdními podmínkami pro 

tento druh zemědělské výroby. V posledních letech se objevují pokusy o pěstování mrkve, ale v 

nesrovnatelně menším rozsahu než brambory. Plocha, na které pěstuje brambory je asi 10 ha a mrkev pouze 

asi 1 ha. Celková produkce brambor se pohybuje kolem 500-550 tun, z čehož asi 60 % jde na domácí trh a 

40 % na zahraniční trhy, především v Evropské unii. Je třeba zdůraznit, že ze zeleniny prodané na domácím 

trhu jde asi 150 tun na místní trhy: přímo zásobujeme obchody a trhy a také prodáváme hlízy na burze. 

Přibližně 350 až 400 tun se prodá na základě smlouvy a zprostředkovatelům pro domácí trh a na vývoz. V 

případě brambor je proces uzavírání smluv rizikový a zaměřuje se na uzavírání smluv po sklizni, ale s 

odběrateli, kteří jsou dlouhodobě prověření. 

Zemědělec není členem žádného seskupení nebo organizace zemědělských výrobců. Protože znalosti, 

praktické dovednosti a inovace jsou klíčem k úspěšné činnosti v zemědělství, farmář se účastní kurzů a 

školení pořádaných obchodníky s přípravky na ochranu rostlin. 

Kromě toho si zemědělec pořídil nové stroje a vybudoval sklad pro brambory. V současné době skladovací 

prostory využívá pouze pro vlastní sklizeň. Pojme maximálně 200 tun, což nestačí ani na pokrytí jeho 

vlastních potřeb, a velkou část brambor prodává hned po sklizni. V budoucnu by chtěl s pomocí fondů EU 

tuto složku hospodářství rozvíjet a rozšířit záběr činnosti o nákup zeleniny od místních producentů, zvýšit 

rozsah zeleniny, kterou by byl schopen prodávat, a také těžit ze zprostředkování a skladování zeleniny. V 

budoucnu by rád začal zpracovávat ovoce a zeleninu, což by mohlo zlepšit příjmovou situaci farmy. Farmář 

uvádí, že zemědělská činnost je stále obtížnější a rizikovější kvůli rostoucím výrobním nákladům a nízkým 

cenám zemědělských produktů. Obává se také, že nadměrný dovoz produktů, které se v Polsku úspěšně a 

v dostatečném množství vyrábějí (např. zeleniny, obilovin a masa), může polské zemědělce ohrozit. 

Přestože již využil podpory v rámci SZP, a to jak prémie pro mladé zemědělce, tak investice do 

dlouhodobého majetku a rozvoje zemědělských podniků, rád by využil podpůrných opatření i v novém 

programovém období. Do budov a zařízení spojených s produkcí zeleniny je třeba významně investovat. 
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Zemědělec bude určitě usilovat o vybudování nového skladovacího zařízení. Velkou výzvou bude rozšíření 

zemědělského sídla – centrály farmy, protože v současném umístění se potýká s velkými omezeními. 

Samozřejmě, pokud se naskytne příležitost, rád by koupil další zemědělskou půdu, protože úspory z rozsahu 

jsou v zemědělství jednou z klíčových výhod. Zemědělec vážně plánuje rozvoj skladovacích a výkupních 

služeb pro zeleninu a obiloviny, protože taková odbytiště v místní oblasti chybí a zároveň je to záruka 

diverzifikace příjmů na farmě. Bez přístupu k externímu financování může být dosažení těchto cílů velmi 

obtížné. 

Zdůrazňuje, že je nesmírně nutné podporovat a propagovat polské zdravé produkty na domácím trhu i v 

zahraničí. To může zemědělcům pomoci posílit jejich pozici v hodnotovém řetězci. Ve světle výše 

uvedených hrozeb se chystá zdvojnásobit plochu farmy, aby dosáhl efektů z rozsahu produkce. 
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